

论著

木犀草素联合卡介苗治疗膀胱癌的协同效应及其机制

杨关天, 王增军, 王伟, 周翔, 胡向农, 杨建军

1. 南京医科大学第一附属医院泌尿外科, 南京 210029; 2. 江苏省中西医结合医院泌尿外科, 南京 210028

摘要:

目的: 研究木犀草素(Luteolin, Lu)联合卡介苗(bacillus calmette-guerin, BCG)抑制膀胱癌BIU-87细胞增殖

的作用及其机制。方法: 体外培养膀胱癌BIU-87细胞株, 分别用不同浓度的Lu(20, 40, 60, 80, 100, 160 $\mu\text{mol/L}$)

单独及联合BCG(100, 200 mg/L)处理BIU-87细胞, 作用6, 12, 24, 48 h。采用Hoechst 33258核荧光染色观察细胞形

态学变化, MTT法检测Lu和BCG对BIU-87细胞增殖的抑制作用和半数抑制率IC50, 流式细胞术分析肿瘤细胞的凋

亡及细胞周期, 比色法测定caspase-3蛋白活性, Western印迹分析磷酸化c-Jun氨基末端激酶(phosphorylated c-Jun

N-terminal kinases, P-JNK)的表达。结果: Hoechst 33258核荧光染色提示Lu可诱导细胞凋亡, 并增强BCG诱导的细

胞凋亡。MTT法检测显示Lu及BCG对BIU-87细胞增殖均有明显抑制作用, 且呈浓度和时间依赖性; Lu与BCG联合

作用对BIU-87细胞的增殖抑制具有显著的协同效应($P < 0.05$)。流式细胞术提示Lu及BCG均诱导细胞周期阻滞及细

胞凋亡, 并具有明显的协同增敏效应($P < 0.05$)。Lu及BCG均可上调caspase-3活性及P-JNK表达水平, 二者联合作用

明显增强($P < 0.05$)。结论: Lu与BCG均可抑制BIU-87细胞增殖, 诱导细胞凋亡, 并呈浓度依赖性, 二者具有明显

的协同增敏作用; Caspase-3蛋白活化及JNK的激活是其可能的分子机制, Lu可作为BCG免疫治疗的有效增敏剂用

于对膀胱肿瘤的治疗。

关键词: 膀胱癌细胞 木犀草素 卡介苗 半胱氨酸天冬氨酸蛋白酶-3 磷酸化c-Jun氨基末端激酶 协同作用 凋亡

Anticancer activity of Luteolin and its synergism effect with BCG on human bladder cancer cell line BIU-87

YANG Guantian, WANG Zengjun, WANG Wei, ZHOU Xiang, HU Xiangnong, YANG Jianjun

1. Department of Urology, The First Affiliated Hospital of Nanjing Medical University, Nanjing 210029;

2. Department of Urology, Jiangsu Hospital of Integrated Chinese and Western Medicine, Nanjing 210028, China

Abstract:

Objective: To investigate the anticancer activity of Luteolin (Lu) and its synergism effect with bacillus calmette-guerin (BCG) on human bladder cancer cell line BIU-87.

Methods: Cultured BIU-87 cells were treated with different concentrations of Lu alone or the combination of Lu with BCG. MTT assay was used to measure the cell proliferation inhibition, and IC50 was calculated. Cell cycle and apoptosis were analyzed by flow cytometry with propidium iodide (PI) staining and Annexin-V FITC/PI dual parameter markers to clarify the mechanism of inhibiting cell proliferation and inducing apoptosis. Caspase-3 and phosphorylated c-Jun N-

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(1904KB)

[HTML全文]

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

膀胱癌细胞

木犀草素

卡介苗

半胱氨酸天冬氨酸蛋白酶-3

磷酸化c-Jun氨基末端激酶

协同作用

凋亡

本文作者相关文章

PubMed

terminal kinases (P-JNK) expression were measured to detect the apoptosis signal pathways of Lu in cancer cells.

Results: Both Lu and BCG apparently inhibited the cell proliferation and induced the apoptosis dose-dependently, and microscope observation showed morphological changes in the apoptosis. Flow cytometry indicated that Lu arrested the cell cycle at G2 phase ($P < 0.05$). It sensitized BCG-induced cytotoxicity and cell apoptosis, and upregulated expression of caspase-3 and activation of JNK ($P < 0.05$).

Conclusion: As an effective anticancer agent, Lu can sensitize the effect of BCG by inducing the cell cycle arrest and apoptosis. This synergism effect is achieved by activation of caspase-3 and JNK.

Combination of Lu with BCG may be one of the potential treatment for bladder cancer.

Keywords: human bladder cancer cell line Luteolin BCG caspase-3 P-JNK drug synergism apoptosis

收稿日期 2013-11-18 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.11817/j.issn.1672-7347.2014.04.009

基金项目:

通讯作者: 王增军, Email: zengjunwang2002@sina.com

作者简介: 杨关天, 博士, 副主任医师, 主要从事泌尿系统肿瘤的中西医结合治疗方面的研究。

作者Email:

参考文献:

1. 那彦群, 叶章群, 孙光, 等. 中国泌尿外科疾病诊断治疗指南 [M]. 北京: 人民卫生出版社, 2011: 29.
NA Yanqun, YE Zhangqun, SUN Guang, et al. Chinese guidelines on the diagnosis and treatment of urological disease [M]. Beijing: People's Health Publishing House, 2011: 29.
2. Askeland EJ, Newton MR, O'Donnell MA, et al. Bladder Cancer Immunotherapy: BCG and Beyond [J]. *Advances in Urology*, 2012, 6: 1-13.
3. Lin Y, Shi RX, Wang X, et al. Luteolin, a flavonoid with potentials for cancer prevention and therapy [J]. *Curr Cancer Drug Targets*, 2008, 8(7): 634-646.
4. Shi RX, Huang Q, Zhu X, et al. Luteolin sensitizes the anticancer effect of cisplatin via c-Jun NH2-terminal kinase-mediated p53 phosphorylation and stabilization [J]. *Mol Cancer Ther*, 2007, 6(4): 1338-1347.
5. Wu B, Zhang Q, Shen W, et al. Anti-proliferative and chemosensitizing effects of luteolin on human gastric cancer AGS cell line [J]. *Mol Cell Biochem*, 2008, 313(1/2): 125-132.
6. Horinaka M, Yoshida T, Shiraiishi T, et al. The combination of TRAIL and luteolin enhances apoptosis in human cervical cancer HeLa cells [J]. *Biochem Biophys Res Commun*, 2005, 333(3): 833-838.
7. Yan JQ, Wang Q, Zheng XL, et al. Luteolin enhances TNF-related apoptosis-inducing ligand's anticancer activity in a lung cancer

xenograft mouse model

[J]. *Biochem Biophys Res Commun*, 2012, 417(2): 842-846.

8. Shi RX, Ong CN, Shen HM. Luteolin sensitizes tumor necrosis factor- α -induced apoptosis in human tumor cells

[J]. *Oncogene*, 2004, 23(46): 7712-7721.

9. Chade DC, Shariat SF, Dalbagni G. Intravesical therapy for urothelial carcinoma of the urinary bladder: A critical review

[J]. *International Braz J Urol*, 2009, 35 (6): 640-651.

10. Kresowik TP, Griffith TS. Bacillus Calmette - Guerin immunotherapy for urothelial carcinoma of the bladder

[J]. *Immunotherapy*, 2009, 1(2): 281-288.

11. Ju W, Wang X, Shi HL, et al. A critical role of luteolin-induced reactive oxygen species in blockage of tumor necrosis factor-activated nuclear factor- κ B pathway and sensitization of apoptosis in lung cancer cells

[J]. *Mol Pharm*, 2007, 71(5): 1381-1388.

12. Ludwig AT, Moore JM, Luo Y, et al. Tumor necrosis factor-related apoptosis-inducing ligand: A novel mechanism for Bacillus Calmette-Guefin-induced antitumor activity

[J]. *Cancer Res*, 2004, 64(10): 3386-3390.

13. Suttman H, Riemensberger J, Bentien G, et al. Neutrophil granulocytes are required for effective Bacillus Calmette-Guerin immunotherapy of bladder cancer and orchestrate local immune responses

[J]. *Cancer Res*, 2006, 66(16): 8250-8257.

14. Simons MP, O' Donnell MA, Griffith TS. Role of neutrophils in BCG immunotherapy for bladder cancer

[J]. *Urol Oncol*, 2008, 26(4): 341-345.

15. Horinaka M, Yoshida T, Shiraishi T, et al. Luteolin induces apoptosis via death receptor 5 upregulation in human malignant tumor cells

[J]. *Oncogene*, 2005, 24(48): 7180-7189.

16. Leung HW, Wu CH, Lin CH, et al. Luteolin induced DNA damage leading to human lung squamous carcinoma CH27 cell apoptosis

[J]. *Eur J Pharmacol*, 2005, 508(1/3): 77-83.

17. Cheng AC, Huang TC, Lai CS, et al. Induction of apoptosis by luteolin through cleavage of Bcl-2 family in human leukemia HL-60 cells

[J]. *Eur J Pharmacol*, 2005, 509(1): 1-10.

18. Lee HJ, Wang CJ, Kuo HC, et al. Induction apoptosis of luteolin in human hepatoma HepG2 cells involving mitochondria translocation of Bax/Bak and activation of JNK

[J]. *Toxicol Appl Pharmacol*, 2005, 203(2): 124-131.

19. Yu C, Minemoto Y, Zhang J, et al. JNK suppresses apoptosis via phosphorylation of the proapoptotic Bcl-2 family protein BAD

[J]. *Mol Cell*, 2004, 13(3): 329-340.

本刊中的类似文章

1. 张杰^{1,2}, 周春山², 刘韶³, 陈皓¹, 杨超³. 鬼臼毒素抗胃癌细胞株SGC 7901作用的实验研究[J]. *中南大学学报(医学版)*, 2008,33(08): 718-722

2. 徐军美; 胡冬煦; 常业恬; 倪斌; 邹永华; .缺血预处理抑制缺血再灌注所致兔在体心肌细胞

凋亡[J]. 中南大学学报(医学版), 2001,26(6): 505-

3. 杨扬; 陈胜喜; 张卫星; .缺血预处理对在体肺组织细胞凋亡及调控基因蛋白bcl-2表达的影响[J]. 中南大学学报(医学版), 2002,27(1): 43-

4. 晓希; 牛晓红; 周智广; 苏恒; 蒋铁建; .完全弗氏佐剂诱导脾脏T淋巴细胞凋亡预防非肥胖性糖尿病鼠1型糖尿病[J]. 中南大学学报(医学版), 2002,27(2): 105-

5. 肖涛; 李康华; 方建珍; 王万春; 李海声; .三氧化二砷诱导骨肉瘤MG-63细胞凋亡的实验研